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Vydejte se
za Kačenkou
Dobruška – Bývalý ředitel
muzea v Dobrušce Jiří Mach se
řadí mezi velice plodné autory
– počet jeho knih překročil
dvě desítky. Jeho nejnovější
publikace má název Orlické
hory Království princezny Ka-
čenky a v edici Tajemné stez-
ky ji vydalo nakladatelství
Regia. Čtenář se vypraví na
putování Orlickými horami a
podhůřím, navštíví pozoru-
hodná zákoutí, památky i pří-
rodní zajímavost. Cestu pro-
vázejí příběhy řezbářů, so-
chařů či malířů, ale i pověsti o
vládcích hor Rampušákovi a
princezně Kačence. Slavnostní
křest knihy bude v pondělí 13.
června v renesanční radnici v
Dobrušce za účasti cimrma-
nologa Miloně Čepelky. (ehl)
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Koupaliště už
se otevírají. Letos
si však připlatíte

Rychnovsko – Otevření zre-
konstruovaných bazénů se v
letošní sezoně dočká Vam-
berk. Po Opočnu je zatím
druhým koupalištěm, které
prošlo rozsáhlou obnovou.
Jiná zařízení na opravu
ještě čekají.
Kdo si chce letos užít vodních
radovánek v aquaparcích,
sáhne si pořádně hluboko do
kapsy. Někde stojí vstupné
na den až 999 korun.
To na Rychnovsku panují
ceny více než lidové, i když
také tady se zdražovalo. Jako
na koupališti v Kostelci nad
Orlicí, které otevírá své brány
15. června.
„Nárůst cen energií a chemie
nám nedovolí jednat jinak,“
vysvětlil provozovatel. ...3

Hradec Králové se chystá
koupit Aldis. Včetně dluhů
Město se dohodlo s odbory
na ceně 26,4 milionu ko-
run. Některým zastupite-
lům to připadá příliš.

JIŘÍ FREMUTH

Hradec Králové –Město se
chystá koupit od odborářů
akcie Aldisu. Získalo by tak
stoprocentní vlastnický podíl
a kontrolu nad obřím kon-
gresovým centrem v centru.
K ceně 26milionů korun je
ale nutné přičíst ztrátu z po-
sledních let, nutné investice
do třicet let staré budovy a
zřejmě i nutnost koupit od
státu pozemek pod Aldisem.
Aldis je v Hradci pojem.

Budova z počátku devadesá-
tých let, která je široká 50 a
dlouhá 100metrů, leží v
centruměsta na labském
nábřeží. Disponuje druhým
největším sálem v zemi a

konají se tady prestižní kul-
turní akce a kongresy. „Na
sympozia a koncerty k nám

jezdí lidé nejen z celé repub-
liky, ale i ze zahraničí. Jsme si
vědomi nutnosti zachovat ve

městě kulturní, společenské
a konferenční centrum,“ vy-
světlil hradecký primátor

Alexandr Hrabálek (ODS).
Jenže covidová léta kon-

gresovému centru příliš ne-
přála a to se odrazilo i na
kupní ceně. Na ní je město
předběžně dohodnuté s od-
borovými svazy. Tyměstu
nabídly svých 51,5 procent
akcií. Znalecký posudek oce-
nil celkovou hodnotu spo-
lečnosti na necelých 70mili-
onů korun.
„Od této ceny se odečítá

kumulovaná ztráta z hospo-
daření z minulých let ve výši
přes 16milionů, která vznikla
výpadkem příjmů během
pandemie a soudem vyčísle-
ného nájemného za využí-
vání pozemků ve vlastnictví
státu,“ řekl náměstek primá-
tora Pavel Marek (zvolený za
ANO). Pozemky pod Aldisem
totiž patří státu a společnost
za ně platí roční nájem ne-
celé tři miliony korun. ...2

Pivovary volají po daňových úlevách
PETR VAŇOUS

M
alý pivovar Clock
z východočeského
Potštejna je sice na
trhu pouze osm let,
ale i on se nyní po-

týká se se stejnými problémy, jako je-
ho o dost starší souputníci na pivní
mapě republiky. Po krizi způsobené
pandemií teď čelí stále se zvyšujícím
cenám energií.
„Zatím nám dvojnásobně zdražila

elektřina. Už to je velký zásah.
U plynu to zatím tak hrozné není,

máme na něj do konce roku fixaci, ale
už teď víme, že nám od ledna stoupne
jeho cena o více než pětinásobek,“ řekl
spolumajitel pivovaru, který le-
tos hodlá vystavit na devět
tisíc hektolitrů piva Jiří
Andrš.
S výhledem na stále se

zvyšující ceny energií,
které patří u pivovarů
k nejzásadnějším polož-
kám, Andrš předpokládá, že
ještě do konce roku bude
muset pivovar opět zdražit své
produkty. „Ceny energií se samozřej-

mě do ceny piva přímo promítnou,
s tím se nedá nic dělat. Celé zdražení
budemuset přejít na zákazníka,“ do-

dal Andrš.
Nejvíce homrzí, že v sek-
toru „národníhomoku“
nepodal v posledních le-
tech, a to i s ohledem na
pandemii, stát pomocnou
ruku. Cestu naopak vidí ve
snaze Českomoravského
svazuminipivovarů sjednat
s vládou jednání o snížení

DPH u elektřiny a plynu ze sou-
časných 21 na 10 procent. Na tomto

kroku chtějí minipivovarníci spolu-
pracovat s Českým svazem pivovarů
a sladoven. „Za poslední roky jsme
utrpěli mnoho ran a ta současná,
v podobě zvyšujících se cen energií,
by mohla být promnohé pivovary
smrtelná. Proto chceme otevřít s vlá-
dou jednání o snížení DPH na energii,“
osvětlil nedávno důvody prezident
minipivovarníkůMichal Voldřich.
Rovněž zatímmalou pomoc ze

strany vlády vnímá i ředitelka České-
ho svazu pivovarů a sladovenMarina
Ferencová.

pokračování na straně 6
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Střílet povoleno? Obránci
semají odvolat na strach
a úlek

strana 4

DOVOLENÁ

Kmoři bez auta.
Dopravci nabízí
speciální akce

strana 6

SERIÁL UDRŽITELNOST

Nový trend.
Restaurace
kompostují a darují
zbylá jídla strana 5

DENÍK PROTI FAKE NEWS

Údajná studentka
VŠE internetem šíří
lži o biolaboratořích
na Ukrajině strana 11

DNES 

ZDARMA

UVNITŘ
Velký knižní speciál
Rozhovory a čtení na léto

11,90
19,90� 40%

Více z akční nabídky 
najdete na str. 11

Nabídka platí od 9. 6. do 15. 6. 2022.

TVAROH 

BONI

polotučný
250 g
100 g 4,76 Kč
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Studenty okouzlila
španělská kultura
Kostelec nad Orlicí –
V pondělí 30. května
se naše skupina špa-
nělštinářů vydala
do Prahy na akci s ná-
zvem „Španělská kul-
tura křížem krážem“.
Jeli jsme brzy ráno

vlakem, já jsem jela
z Rychnova nad
Kněžnou, ostatní od-
jinud. Doprovázeli nás
naši učitelé – paní
učitelka Felixová
s panem učitelem
Martincem. Cesta
utekla rychle a brzy
jsme se ocitli v hlavnímměstě na vlakovém ná-
draží. Hned jsme se vydali ke studiu Itaka, kde nás
přivítali příjemní lidé. Nejprve jsme si poslechli
krásné vystoupení a podívali se i na taneční číslo.
Poté jsme šli domístnosti, kde jsme se dozvěděli
něco o španělské literatuře a zkusili si zatančit
s vějířem a šátkem. Seznámili jsme se s katalán-
štinou, kastilštinou, galicijštinou i baskičtinou.
Ochutnali jsme španělské dobrůtky, které se po-
dávají k pivu, a zahráli si kvízovou hru. Mohli
jsme si nabarvit i vějíř. Když akce skončila, roz-
loučili jsme se s většinou skupiny a dali si dobrý
oběd. Zážitek semimoc líbil a myslím si, že jsme
se dozvěděli spoustu zajímavých informací.
Na hodiny španělštiny se teď budeme těšit ještě
víc! Určitě na tuto událost také zavítejte.
JanaWiková 1.A, OA TGMKostelec nad Orlicí

redaktorka
Deníku
Pavla
Horynová
doporučuje

  Tipy 
deníku

Myslivecký den nabízí
program pro dospělé i děti
Rychnov nad Kněžnou, 11. června

Okresní mys-
livecký spolek
Rychnov
nad Kněžnou

pořádá na rychnovské
střelnici tuto sobotu
od 10 do 17 hodin
Myslivecký den. Sou-
částí akce bude i Den
otevřených dveří ven-
kovní učebny.
Návštěvníci semohou
těšit na ukázku broko-
vé střelby, lovecké ky-

nologie, mysliveckého
troubení či střelbu
ze vzduchovky.
Děti potěší myslivecká
stezka amalování
na obličej.
K občerstvení opékání
buřtů i zmrzlina.
Namístě nebude chy-
bět několik stánků,
včetně ochutnávky re-
gionálních potravin.
Parkování najdete
před areálem střelnice.

Jinde je nenajdete. Němé značky
jsou v Krkonoších už sto let
Originální symboly z
dvoumilimetrového oce-
lového plechu jsou dodnes
unikátem nejen v českých
horách, ale i ve světě.

JAN BRAUN

ŠpindlerůvMlýn – První tři
nově vyrobené Muttichovy
němé značky rozmístili pra-
covníci Správy Krkonošského
národního parku (KRNAP) v
úterý na Labské louce. Turisty
navádějí na Labskou boudu,
Mísečky a Dvoračky. Dalších
70 značek přidají v Krkonoších
v následujících dnech. Vyrobili
je pracovníci kovovýroby Jiří-
ho Kavána v Dolním Lánově
na Trutnovsku.
KRNAP udržuje tradici

Muttichových němých značek
sto let od doby, kdy se poprvé
objevily v západních Krkono-
ších. Dodnes jsou unikátem
nejen v českých horách, ale i
ve světě. Originální symboly z
dvoumilimetrového ocelového
plechu znázorňují nejvý-
znamnější vrcholy, horské
boudy, osady či obce. Díky ve-
likosti 30 až 50 centimetrů a
červené barvě jsou vidět i za
snížené viditelnosti, ve sně-
hové bouři či při námraze.

„Takzvané Muttichovky
jsou tradiční a specifická kr-
konošská záležitost, která má
v terénu své opodstatnění.
Pravdou je, že dnes už málo-
kdo zná přesný význam jed-
notlivých symbolů. Mnozí na
ně dokonce pohlížejí jen jako
na nějaké ornamenty. Faktem
ale zůstává, že to jsou orien-
tační značky, které mohou tu-
ristům v nesnázích pomoci,“
uvedl ředitel Správy KRNAP
Robin Böhnisch.
Muttichovy němé značky

neudávají kilo-
metrové ani ča-
sové údaje, uka-
zují pouze směr
k danémumístu
natočením a
šipkou v dolním
okraji značky.
Pojmenované
jsou podle jejich
tvůrce Kamila
Vladislava Mut-
ticha, člena vý-
boru Svazu ly-
žařů Republiky
československé a
nadšeného ly-
žaře, ale také
zdatnéhomalíře
a mimo jiné i ře-
ditele divadelní-

ho spolku ve Vysokém nad Ji-
zerou. Muttich se před sto lety
ujal vypracování symbolů
představujících důležité krko-
nošské cíle.
Péči o němé značky se vě-

nuje Horská služba Krkonoše
ve spolupráci se Správou KR-
NAP. „Muttichovky předsta-
vují velký kus historie Krko-
noš. S takovými značkami se
nikde jinde v Čechách ani ve
světě nesetkáte,“ upozornil
Pavel Cingr z Horské služby
Krkonoše. „Je dobré je udr-

žovat a zachovávat i v době,
která je plná mobilních apli-
kací. Může se stát, že člověk
mobil nemá, nebo dojdou ba-
terky. Pak jsou Muttichovy
němé značky nenahraditelné,
protože jsou vidět i za špatné-
ho počasí a námrazy, zatímco
rozcestníky jsou zamrzlé,“ do-
dal Cingr.
KRNAP se snaží tento uni-

kát zachovat. „Muttichovy
značky v Krkonošíchminulých
sto let pomáhaly turistům
orientovat se v terénu za ne-
příznivého počasí. Jsou jedi-
nečné v celém světě. Neznáme
žádné jiné pohoří, kde by po-
dobné ornamenty sloužily pro
turisty,“ řekl mluvčí Správy
KRNAP Radek Drahný.
Nové Muttichovy němé

značky vznikaly v kovovýrobě
Jiřího Kavána v Dolním Láno-
vě. „Značky jsou vyrobené z
dvoumilimetrového plechu.
Váží jeden až dva kilogramy.
Použili jsme stejný materiál
jako před sto lety, kdy vznika-
ly. Jejich výhodou je dobrá vi-
ditelnost a odolnost,“ objasnil
majitel lánovské kovovýroby
Jiří Kaván.

PRACOVNÍCI SPRÁVY KRNAP instalovali
Muttichovy němé značky. Foto: Deník/Jan Braun

více na DENIK.CZ

Hradec Králové se chystá koupit Aldis
Dokončení ze strany 1

Město se dohodlo s odbory
na ceně 26,4milionů korun.
„Čekal bych tvrdší vyjedná-
vání o ceně,“ kritizoval ná-
městkaMarka Jan Zeman
(Piráti) na zastupitelstvu.
„Měli jsme k dispozici zna-

lecký posudek. Vyjednali
jsme to podlemě velmi dob-
ře. Já to lépe vyjednat neu-
mím, pokud to umí někdo od
Pirátů, směle do toho,“ kon-
troval náměstekMarek.
Cenu kritizovala i bývalá

kolegyněMarka z hnutí ANO
Věra Pourová. Obává se, že
město bude provoz centra
dotovat. „V Aldisu to opako-
vaně ekonomicky nevychází.

Mluví se o tom, že lidéméně
chodí za kulturou, do restau-
rací a bude to horší, pokud
bude situace s energiemi vy-
padat tak, jak vypadá,“ po-
znamenala Pourová.
Podle Pavla Marka je zís-

kání kontroly nad Aldisem
strategické rozhodnutí. Jinak
hrozí, že odbory prodají vět-
šinový podíl třeba soukro-
mému investorovi. „Taková
variantamůže nastat, pokud
to nekoupíme. Nový investor
může rozhodnout, že takový
objekt nechce a že tam vy-
tvoří třeba bytový projekt,“
dodal Marek.
Nákup akcií zastupitelé

nakonec poslední květnový
den předběžně schválili.

Většina se přiklonila k názo-
ru, že Aldis je strategický ná-
kup. „Bude dobré, když bude
město vlastnit objekt a celou
společnost, která přitahuje
do Hradce celou řadou akcí.
Je to důležité kulturní zázemí
pro obyvatele města,“ sdělil
zastupitel Adam Záruba
(Změna pro Hradec a Zelení).
V lepší fungování Aldisu

věří i Lubomír Štěpán
(KSČM): „Kdyžmůžeme dávat
každý rok 50milionů do
filharmonie, 45milionů do
Klicperova divadla, můžeme
dát pár milionů i do Aldisu.
Doufejme, že se rozjedou
kongresy a další akce, takže
by nemusel být prodělečný.
Vždyť vminulosti byl scho-

pen se uživit.“
Hodnota Aldisu bymohla

ještě vzrůst. Hektarový po-
zemek pod stavbou a parko-
vištěm patří státu. „Se státem
jsme předběžně dohodnutí,
cena je řádově 70 až 80mili-
onů korun. Hodnota těchto
pozemků v centruměsta
však s největší pravděpo-
dobností nikdy neklesne, je-
jich nákup by tak proměsto
byl investicí do budoucna,
navíc ušetříme za nájem“
dodal náměstekMarek. Při-
pustil také, že stavba potřebu-
je investice, třeba do energe-
ticky úspornějších oken.
Definitivněmají nákup akcií

Aldisu zastupitelé schvalovat
na konci června. (fre)
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Destinační společnost Orlické hory a Podorlicko dokončila česko-polský projekt „Žijeme spolu“
Projekt Žijeme spolu, reg.č. 

CZ.11.4.120/0.0/0.0/16_026/0001
064, navázal na historii území čes-
ko-polského příhraničí. Na  čes-
ké straně Sdružení obcí Orlicko 
a  DS Orlické hory a  Podorlicko 
a na straně polské Sdružení obcí 
Kladské země a Powiat Kłodzki cí-
lili na zvýšení intenzity spoluprá-
ce, sounáležitost a vzájemné po-
znání sousedních příhraničních 
regionů. 

Koncem února 2020 DS OHP 
uspořádala dvoudenní workshop 
pro české a polské regionální pro-
ducenty. Producenti z obou stran 
hranice si mohli své poznatky 
vyměnit a poslechnout si několik 
zajímavých přednášek v Hostinci 
u  Hubálků v  Kostelecké Lhotě. 
Druhý den pak proběhla praktic-
ká část workshopu v Staročeském 
pivovárku Rampušák v Dobrušce.

V  září 2020 byly dokončeny dva 
poslední jednodenní kurzy pol-
ského jazyka v rychnovském April 
hotelu Panorama.
 V  další příznivou dobu pro 
cestování v  září 2021 DS OHP 
uskutečnila 2-denní studijní cestu 
pro české a polské touroperátory, 
zástupce partnerů a  pracovníky 
TIC za  účelem podpory komuni-
kace a  zkvalitnění znalostí o  na-
bídce cestovního ruchu. Ta se za-
měřila na zajímavé turistické cíle 
na  pardubické straně Podorlicka  
– v  Žamberku, Chocni, Ústí nad 
Orlicí, na Tvrzi Orlice a druhý den 
i v Letohradě. 
 Poslední významnou aktivi-
tou byly studijní cesty studentů 
do  Polska, v  rámci aktivity po-
silování vazeb dětí a  mládeže 
k  regionu Orlicko-Kladsko. Tři ze 
zbývajících šesti studijních cest 

ve spolupráci s OA a SOŠ cestov-
ního ruchu v  Chocni proběhly 
v září roku 2020. Studenti navští-
vili Velkou Hejšovinu a  Vambe-
řice, Zlatý Stok a  pevnost a  Mi-
nieuroland v Kłodzku. Poslední tři 
výjezdy se pak vzhledem k vynu-
cené přestávce úspěšně uskuteč-
nily v květnu 2022. Cílem výjezdů 
byl zámek Leśna Skała na vrcholu 
Szczytnik, Vambeřice a  skanzen 
ve Stroužném a pro velký úspěch 
opět doly ve Zlatém Stoku. 
 V  rámci projektu byla také 
zajištěna doprava českých účast-
níků na  dvě dvoudenní aktivity 
polských partnerů, a to v květnu 
2022 na workshop pro turistická 
informační centra v obci Stronie 
Śląskie a začátkem června 2022 
na  závěrečnou konferenci v  láz-
ních Długopole-Zdrój.

www.orlicko-kladsko.eu 


